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společnosti a jako řešení zvolili proti-
právní zkratku. Měli však podle soudu 
ušlechtilý cíl, a  to pomoci firmě, 
byť s  pomocí neoprávněně získané 
dotace. Navíc, jak uvedl soud, jsou 
bezúhonní, pracují, stalo se to dávno, 
přišla na to až kontrola z NKÚ a celé 
trestní řízení trvá už moc dlouho. 

Nadřízený Vrchní soud v  Praze 
však toto rozhodnutí po stížnosti 
státního zástupce zrušil. Padesát 
milionů je údajně příliš moc peněz na 
tak mírné řešení, protože za takovou 
částku hrozí pět i více let.

Krajský soud v  Hradci Králové 
poté o  případu rozhodoval znovu. 
V  druhém kole dostali mana-
žeři podmínku: jeden a  půl roku 
s odkladem na dvě léta „za dotační 
podvod a  poškození finančních 
zájmů Evropské unie“. Zároveň měli 
společně zaplatit škodu v celkové výši 
neoprávněně vyplacené dotace. Tedy 
přes padesát milionů. 

Nadřízený soud však tento 
rozsudek opět zrušil, a krajský soud 
rozhodl potřetí. Udělil stejné tresty, 
ale tentokrát žádnou náhradu škody 
nepřiznal. Objevila se totiž otázka, 
zda se poškozený, konkrétně minis-
terstvo průmyslu a obchodu, správně 
a  včas o  peníze přihlásilo. Obhájci 
manažerů totiž upozornili soud, že 
ve spise je sice dokument žádající 
o přiznání náhrady škody s razítkem 
ministerstva průmyslu, ale není prý 
zřejmé, od koho pochází. Podpis byl 
nečitelný, chybělo jméno i  funkce, 
nenašlo se ani žádné pověření od 
ministra průmyslu, který jinak za 
úřad ze zákona jedná. 

Nikdo z  ministerstva průmyslu 
přitom u  soudu nemohl vyjasnit, 
o jaký dokument jde – protože nikdo 
za ministerstvo průmyslu k  soudu 
nechodil. „Nepřítomnost zástupce 
poškozeného u  hlavního líčení 
neumožnila tuto otázku dostatečně 
objasnit,“ uvedl předseda senátu 
Miroslav Mjartan v rozsudku. Nárok 
prý nebyl řádně uplatněn, a  proto 
Česká republika ani Evropský fond 
pro regionální rozvoj (ERDF), oboje 

u soudu zastupované ministerstvem 
průmyslu, nedostanou z  padesáti 
milionů nic.

Ministerstvo průmyslu na otázku, 
jak se to mohlo stát a proč tehdy při 
klíčovém momentu před vyhlášením 
rozsudku nebyl u soudu žádný jeho 
zástupce, do uzávěrky Reportéra 
nereagovalo.

Ministrem průmyslu v  daném 
období, kdy se v letech 2019 až 2021 
rozhodovalo u krajského a vrchního 
soudu o  možné náhradě padesáti 
milionů, byl shodou okolností Karel 
Havlíček. On sám nebyl v  kauze 
z  ničeho nekalého obviněn. Oba 
stíhané manažery však dobře znal, 
a  jak bylo uvedeno, v  době podání 
žádosti o dotaci byl členem předsta-
venstva Technistonu. Karel Havlíček 
uvedl, že jako ministr do žádných 
jednání týkajících se soudních nále-
žitostí nikdy nevstupoval, že vše šlo 
vždy po úřední linii. „Přiznám se, že 
ani nevím, že se tam toto řešilo, nikdo 
mě o tom neinformoval a s pracov-
níky MPO jsme konkrétní fi rmy nikdy 
neřešili,“ uvedl.

Na jaře 2021 se dotační kauza 
potřetí přesunula k  nadřízenému 
Vrchnímu soudu v  Praze. A  přišel 
další obrat. Soud manažery osvobodil. 
Předseda trestního senátu Pavel 
Zelenka to v krátkém odůvodnění po 
vynesení rozsudku vysvětloval tím, že 
dotační pravidla byla tehdy nejasná 
a výklad, co přesně znamená bezdluž-
nost, se teprve vyvíjel. Manažerům to 
prý nejde dávat k tíži. Uvedl však také, 
že selhal stát, protože smyslem všech 

požadavků bylo, aby dotace nešly 
podnikům ve vážných problémech. 
„Firma neměla na tu dotaci dosáh-
nout, ale to nebylo součástí tohoto 
trestního řízení,“ uvedl. Rozhodnutí 
krajského soudu o nepřipuštění mini-
sterstva průmyslu k řízení o náhradě 
škody, podle něhož státní úřad svou 
liknavostí ztratil právo na vrácení 
milionů, označil předseda senátu 
vrchního soudu Zelenka za nezá-
konné. Krajský soud měl podle něj 
hlavní líčení odročit a vyzvat mini-
sterstvo, aby pochybnosti vysvětlilo 
a dokumenty dodalo. S tím, že se tak 
nestalo, se však už prý nedá nic dělat…

Ani to však nebyl konec. Nejvyšší 
státní zástupce využil mimořádný 
opravný prostředek, dovolání 
k  Nejvyššímu soudu ČR. Ten loni 
v  neveřejném zasedání osvobozu-
jící rozsudek vrchního soudu zrušil 
a potvrdil jako správný ten odsuzující 
z Hradce Králové. Podle Nejvyššího 
soudu ČR oba manažeři při získání 
dotace podváděli a velmi dobře věděli, 
co dělali a proč. Měli přehled o všech 
dluzích, věděli o  tom, že závazky 
vypořádané nebyly. Věděli i to, že to 
nesmí v žádostech přiznat, jinak by 
dotaci nikdy nezískali. 

Ani jeden z  nyní pravomocně 
odsouzených manažerů na zaslané 
dotazy do uzávěrky tištěného 
Reportéra nereagoval. Mojmír Balous 
podle svého profesního životopisu na 
síti LinkedIn a registru smluv pracuje 
jako LPG manažer pro strojírenskou 
skupinu ABB v Česku.

Milan Ettel po odchodu 
z  Technistonu pracoval delší dobu 
pro dodavatele zdravotnické tech-
niky Medin z  Nového Města na 
Moravě, jejž spoluvlastní bratranec 
Karla Havlíčka. V médiích se Milan 
Ettel krátce mihl, když jako gene-
rální ředitel Medinu odmítl vysvět-
lovat, proč jím řízená fi rma věnovala 
sto tisíc hnutí ANO, jehož místo-
předsedou je Karel Havlíček a šéfem 
Andrej Babiš. 

Před pár lety pak přešel Milan Ettel 
do mediální skupiny Mafra, patřící 

KAREL HAVLÍČEK: 
DO NIČEHO JSEM 
NEVSTUPOVAL, 
ANI NEVÍM, ŽE SE 
TAM TOTO ŘEŠILO.
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In� ační insomnie

Infl ace – už jen to slovo samo o sobě 
je drtivou většinou z nás vnímáno 
negativně, nemluvě o tom, když pak 
vidíme, jak se infl ace reálně podepi-
suje na našich úsporách a na růstu 
cen všeho, nač jen pomyslíme. 

Pracujeme, šetříme, odpíráme si 
spotřebu – a infl ace nám pak trvale 
ukusuje někdy menší a někdy větší 
sousto z toho, co jsme roky trpělivě 
střádali. 

Během uplynulých 20 let to v ČR 
byla téměř přesně polovina našeho 
koláče. Není tedy divu, že infl aci ne-
máme rádi, vadí nám a nechceme jí 
dovolit, aby si znova a znova brala 
svou porci z našich fi nančních re-
zerv. A tak jsme rozhodnuti s ní bo-
jovat v naivní představě, že ten boj 
můžeme vyhrát. 

Skutečnost je však taková, že tou 
správnou otázkou není, zda můžeme 
infl aci porazit, ale zda je to nutné. 
Tím neříkám, že se nemáme chovat 
jako správní hospodáři a nechat své 
úspory bez patřičné péče, ale je třeba 
vidět skutečnost,  že v dobách vyso-
ké infl ace se můžeme lehce dopustit 
osudové chyby. Snaha ochránit naše 
úspory by totiž neměla končit jako 
příběh matky a jejího dítěte v Erbe-
nově Polednici. 

V první řadě je třeba si uvědomit, 
že pokud vaše rezervy vždy měly 
výhradně podobu úspor uložených 
v bance, pak patříte k drtivé většině 
spoluobčanů, která sice nemá šanci 
infl aci porazit prakticky nikdy,  ale 
může relativně klidně spát, neboť 
zde hrozí jen minimální rizika. 

Nemá proto smysl podléhat pa-
nice ve chvíli, kdy je zrovna infl ace 
nezvykle vysoká, protože kvůli  chy-
bějící zkušenosti s jakoukoli jinou 
alternativou uložení peněz uděláte 

právě v této vypjaté chvíli osudovou 
chybu ve výběru vhodné investice 
nebo ve způsobu její realizace. 

Dopřejte si čas, promluvte si s přá-
teli o tom, jak to řeší oni, nechte si 
doporučit poradce s dobrou reputa-
cí. Pokud jsou vaše fi nanční úspory 
dostatečně vysoké, zvažte možnost 
investice například do realit, kde 
vám inflace naopak pomůže bo-
hatnout. Zůstaňte však dostatečně 
konzervativní a nepodléhejte láka-
vým nabídkám nezvykle vysokého 
zhodnocení vašich prostředků. Ne 
že by v dobách nízké infl ace a níz-
kých úrokových sazeb takové na-
bídky neexistovaly a nebyly lákavé, 
ale snáz se jim odolává. 

Máme to zkrátka v DNA – čím 
víc a čím rychleji ztrácíme, tím víc 
a rychleji toužíme mít to zpět. Ale 
spěch obvykle plodí neúspěch. Po-
kud patříte mezi zkušenější bojovní-
ky s infl ací a máte své volné fi nanční 
prostředky již investovány v mixu 
fi nančních produktů, jako jsou ze-
jména akcie, ETF, dluhopisy či fon-
dy různého druhu, a jste-li ochotni 
akceptovat zvýšenou míru rizika, 
které s sebou tyto produkty nutně 
nesou, pak se vyvarujte především 
jakýchkoli zásadních změn ve své 
investiční strategii. 

Pod tlakem rychle rostoucí infl a-
ce a zvyšující se míry obětovaných 
příležitostí se s velkou pravděpo-
dobností dopustíte zásadní chyby 
ve správném určení nové investiční 
strategie nebo v načasování realiza-
ce takové zásadní změny. 

Správně nastavená investiční 
strategie totiž neznamená, že rok 
co rok vítězíte nad infl ací, ale že 
v dlouhodobém časovém horizon-
tu neztrácíte víc, než je nutné, při 
zachování takové míry rizika, se 
kterou jste shopni žít a klidně spát. 

TOMÁŠ STRNAD
tomas.strnad@accredio.cz

Generalní ředitel 
Accredio, a. s.
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do holdingu Agrofert, založeného 
Andrejem Babišem. Předloni se stal 
členem představenstva s  odpověd-
ností za fi nance, controlling a lidské 
zdroje. Loni v představenstvu Mafra 
skončil. Ve sbírce je oznámení před-
stavenstva fi rmy z  půlky loňského 
roku, že jeho funkce zanikla kvůli 
ztrátě způsobilosti k výkonu funkce. 
Důvodem ze zákona je mimo jiné 
i spáchání úmyslného trestného činu 
v  souvislosti s  podnikáním. Podle 
firemního webu je dál finančním 
ředitelem společnosti. Štěpán Košík, 
předseda představenstva a šéf vyda-
vatelství Mafra, na otázky týkající se 
Milana Ettela neodpověděl. Také on 
pracoval ve společnosti Technistone, 
a to na různých pozicích. Ze společ-
nosti podle svého vyjádření odešel 
z pozice obchodního a marketingo-
vého ředitele na začátku listopadu 
2008, tedy krátce před podáním 
úplné žádosti o dotaci. „O dotaci jsem 
nic nevěděl,“ uvedl Štěpán Košík.

Epilog
Sečteno a  podtrženo: po patnácti 
letech padly pravomocné rozsudky. 
Jeden a  půl roku podmíněného 
trestu za padesátimilionový dotační 
podvod. Pravomocné tresty může – 
teoreticky  – zvrátit ještě Ústavní 
soud. Peníze jsou však zřejmě pryč. 
Padesát milionů stát zřejmě nikdy 
nezíská. Celá škoda jde přitom za 
Českou republikou, protože Evropa 
zpochybněné dotace národním 
rozpočtům neproplácí. Vymáhat 
škodu v trestním řízení po manaže-
rech už nejde. Nejvyšší soud odkázal 
stát na občanskoprávní řízení, ale to 
je kvůli uběhlému času a všem těm 
předchozím chybám a selháním spíš 
jen teorie.

Manažeři lhali, dotační úředníci 
rozdali, berní úředníci nevybrali, 
soudy chybovaly. A vy? Vy za to zapla-
títe. •

Projekt Dotační republika 
podpořil Nadační fond nezávislé 

žurnalistiky (NFNŽ).
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MOŘE SOLI A ALKOHOLU
České stravovací návyky obsahují pořád 

stejné chyby. Jíme málo zeleniny, 
přeháníme to se sacharidy i se solí. 

A pijeme víc, než je zdrávo.

DOTAČNÍ STÍNY
KARLA HAVLÍČKA 

Bývalý ministr se hned 
dvakrát zapojil do případu, 

ve kterém stát přišel 
o padesát milionů 

a v němž byli odsouzeni 
dva manažeři.

MARTIN MIKYSKA
Úspěšný youtuber MIKÝŘ se 
označuje za baviče, ale zároveň 
odhaluje internetové podvodníky. 
„Čím jsou zákeřnější, tím víc je 
urážím,“ říká v rozhovoru.

Šílený útok na � lozo� cké fakultě přinesl další velký zásah do psychiky českých dětí.
Nakolik ovlivňuje duševní stav nejmladší generace tíha událostí posledních let?

Jak můžeme podpořit rodiče obětí? ••  Norové nedovolili, aby je vrah změnil.
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